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 المستخلص 
الرئاسة العامة لشؤون المسجد الحرام والمسجد الهدف من هذه الدراسة هو التعرف على احتياجات منسوبي 

النبوي. هذه الدراسة اتبعت منهجية البحث الكمي والنوعي للوصول الى غاية البحث. الإستبانة هي أداة جمع  

البيانات الكمية، بينما المقابلة هي أداة جمع البيانات النوعية. حللت البيانات الكمية بإستخدام برنامج تحليل  

لكمية للعلوم الاجتماعية، بينما البيانات النوعية بتبني طريقة التحليل الموضوعي. النتائج اوضحت  البيانات ا

ان مهارتي السماع والحديث مهمة جداً، والقراءة اقل اهمية. الصعوبات تتجسد في ضعف اللغة العام 

لهم. هذه الدراسة تقترح  واللهجات والمصطلحات والعبارات الدينية. اللغة الانجليزية مهمة جداً لاداء عم

 الخطوط العريضة لتصميم منهج مناسب يطور أداء منسوبي الرئاسة في خدمة ضيوف الرحمن.
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Abstract 
 

The main aim of this study was to identify English language needs for the staff of the presidency 

of the Holy mosque affairs in Makkah. This study adopted mixed method approach to reach its 

purposes. Quantitative data collection method was questionnaire, while the qualitative data 

collection method was interview. SPSS was the quantitative data analysis method, while 

thematic analysis was the qualitative data analysis methods. Findings highlighted listening and 

speaking were the most important skills and reading was less important. Difficulties embodied in 

lack of English, accents, and understanding religious terms and phrases. Also, English is very 

important to effectively perform their jobs. The study recommends a course design framework 

that fulfills participants needs. 

 


